

# China aktuell



Journal of Current Chinese Affairs

## Special Issue: Migration and Poverty

- **Mei Zhang**  
From Rural Poverty to Urban Poverty:  
A Case Study in Shanxi
- **Bettina Gransow**  
The Risk of Impoverishment – The Social Impact  
of Involuntary Resettlement in Rural China

- 
- China als neue Kolonialmacht in Afrika?  
Umstrittene Strategien der Ressourcensicherung
  - China's Defence White Papers –  
A Different Perspective on the "Peaceful Rise"
  - The 2007 Chief Executive Elections in Hong Kong
  - China aktuell Data Supplement  
[www.giga-hamburg.de/ias/cds](http://www.giga-hamburg.de/ias/cds)

CHINA AKTUELL – JOURNAL OF CURRENT CHINESE AFFAIRS is published and distributed on behalf of the Institute of Asian Studies at GIGA German Institute of Global and Area Studies. (For subscription information see inside back cover.)

Editor-in-Chief: Katrin Willmann  
Editors: Karsten Giese, Heike Holbig, Katrin Willmann  
Editorial Management: Christine Berg, Kerstin Labusga

#### EDITORIAL BOARD

- |                                                                                            |                                                                                                                   |
|--------------------------------------------------------------------------------------------|-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|
| Thomas P. Bernstein<br><i>Columbia University, New York</i>                                | Hans Hendrichske<br><i>University of New South Wales, Sydney</i>                                                  |
| Kjeld Erik Brodsgaard<br><i>Copenhagen Business School</i>                                 | Carsten Herrmann-Pillath<br><i>Universität Witten-Herdecke</i>                                                    |
| Joseph Y. S. Cheng<br><i>City University of Hong Kong</i>                                  | Robert Heuser<br><i>Universität zu Köln</i>                                                                       |
| Elisabeth Croll<br><i>School of Oriental and African Studies,<br/>University of London</i> | Christopher Hughes<br><i>London School of Economics</i>                                                           |
| Jørgen Delman<br><i>Nordic Institute of Asian Studies, Copenhagen</i>                      | Barbara Krug<br><i>Erasmus Universität Rotterdam</i>                                                              |
| Bernd Eberstein<br><i>Universität Hamburg</i>                                              | Mechthild Leutner<br><i>Freie Universität Berlin</i>                                                              |
| Joseph Fewsmith<br><i>Boston University</i>                                                | Knut Benjamin Pißler<br><i>Max-Planck-Institut für ausländisches und<br/>internationales Privatrecht, Hamburg</i> |
| Taciana Fisac<br><i>Universidad Autónoma de Madrid</i>                                     | Eberhard Sandschneider<br><i>Deutsche Gesellschaft für Auswärtige Politik, Berlin</i>                             |
| Doris Fischer<br><i>Universität Duisburg-Essen</i>                                         | Thomas Scharping<br><i>Universität zu Köln</i>                                                                    |
| Michael Friedrich<br><i>Universität Hamburg</i>                                            | Gunter Schubert<br><i>Universität Tübingen</i>                                                                    |
| David S. G. Goodman<br><i>University of Technology Sydney</i>                              | David Shambaugh<br><i>George Washington University, Washington, D.C.</i>                                          |
| Bettina Gransow<br><i>Freie Universität Berlin</i>                                         | Markus Taube<br><i>Universität Duisburg-Essen</i>                                                                 |
| Thomas Heberer<br><i>Universität Duisburg-Essen</i>                                        | Wang Gungwu<br><i>National University of Singapore</i>                                                            |
| Sebastian Heilmann<br><i>Universität Trier</i>                                             | Wong Siu-lun<br><i>Centre of Asian Studies, University of Hong Kong</i>                                           |

CHINA AKTUELL – JOURNAL OF CURRENT CHINESE AFFAIRS is abstracted and indexed in: Columbia International Affairs Online (CIAO) and Fachinformationsverbund Internationale Beziehungen und Länderkunde (FIV-IBLK).

Institute of Asian Studies

GIGA German Institute of Global and Area Studies

Rothenbaumchaussee 32 • D-20148 Hamburg • Phone: +49 40 42 88 74-0 • Fax: +49 40 4 10 79 45  
E-mail: [ias@giga-hamburg.de](mailto:ias@giga-hamburg.de) • Homepage: [www.giga-hamburg.de/ias](http://www.giga-hamburg.de/ias)

**G I G A**  
German Institute of Global and Area Studies  
Institute of Asian Studies

## Inhaltsverzeichnis

---

### Editorial

5

### Studien

#### ***Von der ländlichen in die städtische Armut: eine Fallstudie aus Shanxi (englisch)***

Mei Zhang

10

#### ***Das Risiko der Verarmung – Soziale Wirkungen unfreiwilliger Umsiedlungen im ländlichen China (englisch)***

Bettina Gransow

40

### Im Fokus

#### ***China als neue Kolonialmacht in Afrika? Umstrittene Strategien der Ressourcensicherung***

Margot Schüller und Helmut Asche

67

#### ***Chinas Verteidigungsweißbücher – eine andere Perspektive auf den "friedlichen Aufstieg" (englisch)***

Saskia Hieber

79

#### ***Die Wahlen des Hongkonger Regierungschefs 2007: Demokratische Aufwärmübungen oder der Weg in einen populistischen Autoritarismus (englisch)***

H. Christoph Steinhardt

95

### Dokumentation

Inhalt der Dokumentation

113

Außenpolitik

115

Innenpolitik

123

Bildung und Wissenschaft

131

Gesellschaft

133



Außenwirtschaft	140
Binnenwirtschaft	143
Hongkong	148
Macau	153
Taiwan	156

### **Autoren dieser Ausgabe**

167

## Contents

---

<b>Editorial</b>	7
<b>Studien</b>	
<b><i>From Rural Poverty to Urban Poverty: A Case Study in Shanxi</i></b>	
Mei Zhang	9
<b><i>The Risk of Impoverishment – The Social Impact of Involuntary Resettlement in Rural China</i></b>	
Bettina Gransow	39
<b>Im Fokus</b>	
<b><i>China as the New Colonial Power in Africa? Disputed Strategies of Securing Resources (German)</i></b>	
Margot Schüller und Helmut Asche	67
<b><i>China's Defence White Papers – A Different Perspective on the "Peaceful Rise"</i></b>	
Saskia Hieber	79
<b><i>The 2007 Chief Executive Elections in Hong Kong: Democratic Warm-Up or the Way towards Populist Authoritarianism</i></b>	
H. Christoph Steinhardt	95
<b>Dokumentation</b>	
Inhalt der Dokumentation	113
Domestic Politics	123
Education and Science	131
Social Issues	133
Foreign Economic Relations	140
Domestic Economy	143
Hong Kong	148

Macau	153
Taiwan	156

<b>Contributors</b>	167
---------------------	-----



## Editorial

---

Liebe Leserinnen, liebe Leser,

wir freuen uns sehr, Ihnen nach unserem ersten Themenheft in diesem Jahr zu Energie und Sicherheit in der VR China erneut einen Themenschwerpunkt in *China aktuell – Journal of Current Chinese Affairs* vorstellen zu können. In dieser zweiten Ausgabe finden Sie zwei Studien, die sich aus unterschiedlichen Blickwinkeln mit dem Thema Armut in der VR China auseinandersetzen.

Offizielle chinesische Analysen aus dem Jahr 2006 beziffern den Anteil der in Armut lebenden Bevölkerung an der Gesamtbevölkerung auf 3,7%, also 48 Mio. Chinesen. Davon leben 26 Mio. auf dem Land, 22 Mio. sind in den Städten zu finden. Gemessen an internationalen Standards, wonach die durchschnittliche tägliche Ausgabenhöhe bei weniger als 1 USD liegt, liegt die Armutsquote deutlich höher. Nach Berechnungen der Weltbank leben demnach 10% der Chinesen, also 135 Mio. Menschen, in Armut. Trotz steten Wirtschaftswachstums mit Wachstumszahlen von über 9% und trotz beachtlicher Erfolge in der Armutsbekämpfung bleibt das Thema damit hoch aktuell.

Um sich diesem drängenden Problem, das von Chinas wirtschaftlicher Erfolgsgeschichte häufig verdeckt wird, zu nähern, haben wir uns entschlossen, eine Reihe von Beiträgen zu veröffentlichen, die verschiedene Aspekte dieses Phänomens beleuchten. So hat Armut viele Ausprägungen wie relative Armut, Einkommens- und Bildungsungleichheit sowie Ungleichheit in der Gesundheitsversorgung. Begonnen haben wir in der Ausgabe 6/2006 mit einer Studie von Carsten Herrmann-Pillath et al. zur Stadt-Land-Ungleichheit in China. Wir freuen uns, Ihnen nun zwei weitere Studien vorstellen zu können, die sich mit dem armutsrelevanten Thema Migration, und zwar freiwilliger und unfreiwilliger, befassen.

Anhand eines Fallbeispiels analysiert Mei Zhang den sozialen und wirtschaftlichen Status von Land-Stadt-Migranten aus der zentralchinesischen Provinz Shanxi. Ihre Untersuchung wird dabei von der Frage geleitet, inwieweit sich der Status der ländlichen Migranten in den Städten verbessert hat oder ob diese lediglich aus der ländlichen in die städtische Armut wechseln.

Bettina Gransows Studie widmet sich insbesondere der Entstehung von Ar-

mut durch (Zwangs-)Umsiedlung infolge von Investitionsprojekten, vornehmlich Dammbauprojekten, im ländlichen China. Nach einer Analyse der Wirkung und des Ausmaßes von Umsiedlungen, präsentiert die Autorin als Untersuchungsergebnisse, dass Frauen sehr viel stärker vom Armutsrisiko betroffen sind als Männer und dass eine Analyse der Prozesse und Kräfte, die Armut erzeugen, zu einer größeren Sozialverträglichkeit von Umsiedlungen und einer stärker zielgerichteten Armutsbekämpfung in China beitragen könnten.

Wir wünschen Ihnen eine aufschlussreiche Lektüre und sind an Ihrer Meinung sehr interessiert.

Die Editoren



## Editorial

---

Dear readers,

Having focused on energy and security matters in the PRC in our first issue of *China aktuell – Journal of Current Chinese Affairs* this year, we then chose to feature two specially selected articles in the second issue of the journal. The articles are concerned with the topic of poverty in China and treat it from different perspectives.

According to official Chinese analyses from 2006, 3.7% of the PRC's population, or 48 million Chinese, currently live below the poverty line. 26 million of these people live in the countryside, while 22 million reside in cities. If one refers to international standards that define the needy as being those with average personal daily expenses of less than US\$1, then the poverty level is actually considerably higher than this. Hence, the World Bank finds that 10% of the Chinese population, or 135 million people, are now living in poverty. Despite the high level of economic growth in the PRC, with annual rates of over 9%, and despite some remarkable success stories in the war on poverty, the topic is still a very pressing one today.

In a bid to approach this important problem, which tends to be hidden behind China's ongoing economic success story, we have decided to publish a series of articles that shed light on the various aspects of this phenomenon. Poverty has many dimensions, such as relative deprivation, income inequality and inequality regarding education and health care. Having started with a nationwide study on rural-urban income inequality by Carsten Herrmann-Pillath et al. in issue 6/2006, we are now delighted to present you with two more special articles in our "Study" section, which address issues of poverty related to migration, both voluntary and involuntary.

In her case study, Mei Zhang analyses the social and economic status of rural-to-urban migrants from the central province of Shanxi. Her research pursues the question of whether the status of rural migrants changes for the better in cities or if they evade rural poverty only to join the underprivileged group of the urban poor.

Bettina Gransow's article addresses the origins of poverty following invol-

untary resettlement induced by investment projects in rural China, and focuses specifically on dam construction projects. After analysing the extent and impact of resettlement, the author concludes that the risk of impoverishment affects women much more strongly than men and that an analysis of poverty-production forces and processes could well contribute to better-targeted resettlement policies as well as reducing poverty.

We hope you enjoy reading this issue. Please let us know your views on it.

The editors